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1811. október 22-én, 200 éve született az a művész, 
akinek életét, művészetét oly sok világhírű zenész 
– Beethoven, Chopin, Berlioz, Paganini, Wagner – 
határozta meg. Liszt Ferenc bejárta egész Európát, 
Portugáliától Oroszországig.

Minden szellemi áramlat iránt fogékony volt s 
rokonszenvezett a haladó polgári mozgalmakkal. Ál-
dozatkészségének számtalan bizonyosságát adta: a 
pesti árvízkárosultak javára hangversenyeket rendezett 
(1838), fedezte a bonni Beethoven- emlékmű felál-
lítását (1839), alapítványt tett a pesti Nemzeti Zenede 
létesítésére (1840) stb. Az 1840-es években már Európa-
szerte ismert zongoraművész, kinek ünnepeltetése máig 
nem tapasztalt méreteket öltött. Párizsi, bécsi, római stb. 
koncertek után 1840-ben Pesten hangversenyezett, ahol 
először mutatkozott be mint karmester.

Elmondhatjuk, hogy Liszt Ferenc a 19. sz. 
zeneművészetének egyik vezéralakja volt. Az ún. 
radikális romantika képviselője és fáradhatatlan ap-
ostola, a berliozi programzene-elvnek folytatója és 
beteljesítője. Utolsó korszakának műveiben, minden 
megoldatlanságuk ellenére, olyan új eszközökre talált 
rá, olyan távlatokat nyitott meg, amelyekkel egyedül állt 
korának zeneszerzői között, s amelyek a 20. században 
elsősorban Bartók művészetében találtak igazi rokon-
ságra és folytatásra. Mint zongoraművész máig csodált 
fokra fejlesztette a zongoratechnikát, játékának ellenáll-
hatatlan ereje és szuggesztivitása, amelyről kortársak 
feljegyzései tanúskodnak, a legnagyobb előadóművészek 
közé helyezi.

Egyik utazásán meghűlt, s tüdőgyulladás vetett véget 
életének, Bayreuth-ban (Németország) 1886. július 31-
én halt meg.
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                                                                                              Megkérdeztük a polgármestert

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Azt gondolván, hogy a helyi lap szerkesztője mindenben jól értesült, az emberek úton-útfélen megállítanak és 
megkérdezik, mi lett a Rocsa-tanya sorsa. A választ nem tudom, ezért megkérdeztem erről a legilletékesebbet, Krizsán 
József polgármester urat. Így a legszélesebb körben tudjuk tájékoztatni olvasóinkat, nem egy-egy utcasarki pletyka röppen 
szárnyra. /pbm/

    

Időpontja: 2011. december 09. (péntek) 18 óra
Napirendi pontok:
- Tájékoztató Rákóczifalva Város pénzügyi, gazdasági helyzetéről
- Hozzászólások, vélemények
                              Számítok megtisztelő jelenlétére!

Tisztelt Állampolgár!
Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testülete nevében 
tisztelettel meghívom a Varsány Közösségi Házban tartandó

KÖZMEGHALLGATÁSRA.

Krizsán József 
polgármester

A  Rocsa-tanyát 2008. évben vásárolta meg az önkormányzat 
25 millió Ft vételár ellenében. A testület döntése, illetve az 
adás-vételi szerződés értelmében a vételárat 2009. március 
31. és 2009. december 31. között, négy egyenlő részletben 
kellett (volna) megfizetni az eladó részére.

Az adás-vételt megelőzően az ingatlan értékbecslése 
nem történt meg, így az ingatlan valós forgalmi értékéről 
információink nincsenek. (A vételár – 25 millió forint – a vevő 
és az eladó között ár-alku alapján került meghatározásra.)

A költségvetést már 2008. évben is, és azt megelőzően 
is súlyos adósságok terhelték. Továbbá a rendszeres 
forráshiány miatt, folyamatosan likviditási gondokkal 
küszködött az önkormányzat.

Ebből következően a teljes vételárat csak egy évvel 
később, 2010. év végére tudta kifizetni az önkormányzat 
az eladónak. A fokozódó pénzhiány miatt további gondot 

okoz(ott) a tanya hasznosítása, fenntartása, működtetése és 
az ezekhez szükséges fejlesztések realizálása. Az eltelt idő 
alatt az épületek állaga tovább romlott, kihasználatlanság 
miatt pedig növelte (növeli) az önkormányzat kiadásait, ezzel 
forrásokat vont (von) el az iskola, óvoda és más, kötelezően 
ellátandó feladatoktól. Ennek, és más kedvezőtlen, korábbi 
döntéseknek az lett az eredménye, hogy az önkormányzat 
csőd-közeli helyzetbe került. Éppen ezért, a képviselő-
testület többszöri tárgyalás és hosszas vita után, 2011. 
augusztus 25-én úgy döntött, hogy értékesíti a Rocsa-
tanyát. Az ingatlan forgalmi értékbecslése a Konzultáció 
’96 Ingatlanszakértői, Információs és Szolgáltató Bt. 
részéről megtörtént (13.800.000 Ft) és pályázati kiírás után 
benyújtott vételi ajánlatot elfogadva a tanyát értékesítette 
15 millió forint vételárért egy helyi vállalkozónak.
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testülete 
a 2011. szeptember 8-i soron kívüli ülésén döntött az 
alábbiakról:

- Rákóczifalva Város Önkormányzat 2011. évi 
költségvetéséről szóló 1/2011. (II. 16.) önkormányzati 
rendeletének módosításáról. 

A módosítás értelmében a bevételi előirányzat 636.815 
ezer Ft-ra, míg a kiadási előirányzatok 688.815 ezer Ft-
ra változott, a költségvetési hiány mértéke pedig 52.000 
ezer Ft-ra. A módosítások a normatíva és a központi 
támogatások átvezetése, valamint a saját bevételek 
változása miatt váltak szükségessé. A kiadási előirányzat 
a készletbeszerzések, valamint a szolgáltatások változásai 
miatt módosult.

- Megtárgyalta és elfogadta az Önkormányzat 2011. évi 
költségvetésének I. félévi teljesítéséről és a gazdálkodás 
helyzetéről szóló előterjesztést.

Az első félév végére a bevételek 373.583 ezer Ft-ban, 
a kiadások 349.529 ezer Ft-ban, a vártnál kedvezőbben, a 
bevételek 54%-ra teljesültek, míg a kiadások alig haladták 
meg az 50%-ot. 

Rákóczifalva Város Önkormányzata 2011. I. félévi 
gazdálkodásáról elmondható, hogy a működéshez 
szükséges személyi- és tárgyi feltételekkel, pénzügyi 
eszközökkel rendelkezett, bár folyamatosan likviditási 
problémákkal küzdött és az év második felében is nagyon 
kötött gazdálkodási pályára kényszerül.

-Az Önkormányzat 31.735 ezer Ft-ra nyújtott be 
támogatási igényt a Magyar Államkincstáron keresztül 
a Belügyminisztériumhoz az önhibájukon kívül 
hátrányos helyzetben lévő települési önkormányzatok 
támogatására. 
Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testülete 
a 2011. szeptember 29-i soron kívüli ülésén döntött az 
alábbiakról:

- a képviselő-testület tájékoztatást kapott, hogy a 
Rákóczifalva Tiszapart Kft. taggyűlése elhatározta a Kft. 
végelszámolással történő megszüntetését. A képviselő-
testület a tájékoztatást elfogadta. 

- Rákóczifalva Város Önkormányzata csatlakozott 
a Bursa Hungarica Felsőoktatási Önkormányzati 
Ösztöndíjpályázat 2012. évi fordulójához.

Az ösztöndíjra 2011. november 14-éig lehet a 
pályázatokat benyújtani, melyek 2011. december 
5-éig kerülnek elbírálásra. Az ösztöndíj támogatások 
kifizetésére 2012. év első felében kerül sor.

-Megtárgyalta és jóváhagyta a Szolnoki Kistérség 
Többcélú Társulása Társulási megállapodásának 
módosítását.

A módosítás értelmében Besenyszög-Tiszasüly-
Szászberek vonatkozásában 2011. szeptember 1-jétől a 
pedagógiai szakszolgálati feladatok ellátása Besenyszögön 

  Önkrmányzati hírek
Képviselő-testületi ülések

történik, míg Tiszajenő és Vezseny települések esetében 
a Szolnok Városi Pedagógiai Szakszolgálat látja el ezt a 
feladatot.

- A képviselő-testület elfogadta a Szolnoki Kistérség 
Többcélú Társulása 2011. január 1. és 2011. június 30. 
között végzett munkájáról szóló beszámolót. 

A Szolnoki Kistérség Többcélú Társulása 
Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató Központ 
(Rákóczifalva, Rákócziújfalu, Martfű településeken) 
végzett tevékenységéhez az önkormányzatoknak 2011. 
első félévében sem volt szükséges anyagi hozzájárulást 
nyújtani. 

- A képviselő-testület a 16/2011. (IX. 30.) önkormányzati 
rendeletével módosította a települési szilárd hulladékkal 
kapcsolatos hulladékkezelési helyi közszolgáltatásról 
szóló 5/2002. (IV.13.) önkormányzati rendeletét. 

A képviselő-testület a módosítással szabályozta a 
hulladékgazdálkodásról szóló 2000. évi XLIII. tv. alapján 
a közszolgáltatással összefüggő személyes adatok 
kezelésére vonatkozó rendelkezéseket. 

- A képviselő-testület a Pénzügyi intézkedési tervre 
vonatkozó előterjesztést jóváhagyta. Mivel 2012. június 
30. napjától a 2007-ben kibocsátott kötvény tőke részének 
törlesztése megkezdődik, ezért a kötvényt (2007. évben) 
felvásárló bank kérte – a visszafizetéshez szükséges 
pénzügyi fedezet biztosítása érdekében – egy Pénzügyi 
intézkedési terv elkészítését és testületi jóváhagyását.
Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testülete 
a 2011. október 25-i soron kívüli ülésén döntött az 
alábbiakról:

- a képviselő-testület hatályon kívül helyezte a 
Rákóczifalva városban született újszülöttek támogatásáról 
szóló 11/2009. (VII. 31.) önkormányzati rendeletét. 

- A képviselő-testület tájékoztatást kapott a szeméttelep 
rekultivációjáról, melynek értelmében a Duna-Aszfalt 
Zrt., mint kivitelező cégnek, 2013. február végéig 
kell befejeznie többek között a rákóczifalvai bezárt 
hulladéklerakó rekultivációját. 
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                                                                                                                                     Kinevezés

                                      Önkéntes feladatvállalás önkormányzati, hivatali szinten…

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

Szépült Rákóczifalva Város Polgármesteri Hivatalának, illetve a Varsány Közösségi 
Háznak az udvara. A képviselő-testület és a bizottságok tagjai, valamint a Polgármesteri 
Hivatal köztisztviselői és néhány közfoglalkoztatott, továbbá intézményvezetők és a 
háziorvos úr összefogtak, ásót, kapát, seprűt, lapátot, metszőollót, lombseprűt, vödröt 
és gereblyét ragadtak, hogy felfrissítsék a hivatal udvarát szépítő növényzetet, a 
virágágyásokat, illetve a Varsány Közösségi Ház mögötti udvaron rendet raktak. 

Természetesen tennivaló még akad, a sikerre való tekintettel, a résztvevők 
elhatározták, hogy a későbbiek folyamán, hasonló közfeladatokat fognak vállalni, a 
település szépítése érdekében. 

                                         Köszönjük a segítséget minden kedves résztvevőnek!

Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testülete 
a 2011. november 3-i soron kívüli ülésén döntött az 
alábbiakról:

- A képviselő-testület által alapított Falugondnokság 
Kommunális és Szolgáltató Korlátolt Felelősségű 
Társaság Alapító Okiratát módosította, mely szerint a 
társaság cégjegyzésre jogosult képviselője, a társaság 
ügyvezetője 2011. november 1. napjától Karkus Tibor. 
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  Téjékoztató

A KTZVE Helyi Bíráló Bizottsága 2011. október 4-ei 
ülésével befejezte a TK2 körös LEADER IV. tengelyes 
pályázatokkal kapcsolatos előzetes döntési szakaszát. A 
Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesülethez, mint 
Helyi Akciócsoporthoz összesen 13 településről 114 projekt 
adatlap érkezett be határidőre, melyből a KTZVE Helyi 
Bíráló Bizottsága - négy ülésen - 113-ot támogatott. 11 
támogató nyilatkozaton a Bizottság külön felhívta a pályázó 
figyelmét a jogszabályok, jogosultsági feltételek betartására, 
a nem elszámolható költségek kapcsán a későbbi lehetséges 
problémákra. 

A nagyfokú érdeklődést mutatja, hogy a benyújtott projekt 
adatlapok mind a 10 meghirdetett célterületet érintették, 
sőt több esetben a rendelkezésre álló keretösszegen felül 
jelezték igényüket a pályázók. A legnagyobb érdeklődés 
a Helyi termékek előállításának és értékesítésének, helyi 
szolgáltatások fejlesztésének támogatása célterületen 

Nagyfokú érdeklődés a LEADER pályázatoknál
mutatkozott. A legtöbb pályázati adatlap Rákóczifalva 
városából érkezett, összesen 100.720.000,- Ft előzetes 
igénnyel.

A Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési egyesület az 
ÚMVP IV. tengely 2. körös pályázata előkészítésével 
kapcsolatban gyakorlati tájékoztató fórumot tartott 2011. 
október 17-én. A nagyszámú érdeklődő részvételével tartott 
megbeszélésén a pályázók választ kaphattak a kérelmek 
kitöltésével, benyújtásával kapcsolatban. 

Az előzetes döntési szakasz lezárásával a pályázók 
következő feladata a támogatási kérelmek benyújtása, 
amelynek határideje 2011. november 15. A támogatási 
kérelem, pályázat benyújtásával kapcsolatban tanácsadással 
állunk a pályázók rendelkezésére, munkaidőben az 56/584-
009-es telefonszámon, vagy a ktzve1@gmail.com email 
címen. Pályázati információkkal kapcsolatban látogassanak 
el honlapunkra (www.ktzve.hu).

Projekt adatlapok megoszlása települési bontás szerint:

Település neve: Beérkezett adatlapok száma: El zetes igény összege (Ft,-): 
Besenyszög 17 100.703.104 
Csataszög 2 18.000.000 
Kőtelek 1 14.590.000 
Nagykörű 18 145.515.000 
Rákóczifalva 19 100.720.000 
Rákócziújfalu 5 28.149.994 
Szajol 10 49.278.400 
Szászberek 6 23.878.000 
Tiszasüly 3 15.780.000 
Tiszavárkony 7 36.280.000 
Tószeg 3 21.700.000 
Újszász 15 71.156.800 
Zagyvarékas 7 53.400.000 
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ÓVODA

                                                                              Szüreti mulatság az óvodában

A Virágoskert Óvoda és Bölcsőde óvodai intézményegységében a helyi 
nevelési program egyik fontos eleme a hagyományőrzés. A szüreti 
hagyományokat az őszi évszak projekt keretén belül elevenítettük fel. 
Szüretről, gyümölcsökről, termésekről beszélgettünk, a gyermekek 
gyűjtőmunkájának köszönhetően megnézhették, közelebbről ismerkedhettek 
az ősz „kincseivel”. 
Népi mondókákat, népi gyermekjátékokat ismerhettek meg. 
Így készítettük elő a szüreti mulatság napját. 
Minden csoport egy-egy népi játékkal készült a szüreti mulatság napjára, 
amely az óvoda udvarán minden gyermek számára örömteli tevékenységekre 
adott lehetőséget. 
Ezúton köszönjük a szülők segítő együttműködését is! 

(Forrás: www.rakoczifalva.hu)
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  Végre nekünk is van!

ISKOLA

A mai világban az IKT-eszközök használatának előtérbe 
kerülésével változik a tanár szerepe, átalakul a tanulási-
tanítási folyamat. Az interaktív tábla alkalmazása elősegíti 
a hagyományos frontális tanítás és az aktív számítógép-
használat kombinálását, a motiváltság növelését, a személyre 
szabott, differenciát foglalkozások és a kooperatív tanulási 
technikák megvalósítását. Egy sikeres pályázat révén végre a 
mi intézményünkbe is megérkezett ez a „csoda”: szeptember 
1-jétől interaktív táblák segítségével tehetjük a tanórákat 
izgalmasabbá, érdekesebbé. De ne szaladjunk ennyire előre, 
nézzük, mi is történt:

1. 2007-ben Vadász Istvánné Julika TIOP pályázatot 
nyújtott be a Nemzeti Fejlesztési Ügynökséghez az Új 
Magyarország Fejlesztési Terv keretében

2. az osztályokba a nyár közepén szerelték be az 

eszközöket. (31 db újgenerációs számítógép, 8 db interaktív 
tábla és 1 db szervergép)

3. A nyáron, július 28-án egy olyan gyakorlatorientált 
képzésen vettünk részt „A korszerű oktatás feltételeinek  
megteremtése Rákóczifalván” címmel, melyen egyrészt 
megismerkedtünk az interaktív táblák használatának 
alapjaival, másrészt képet kaptunk arról, hogy a tanórákon 
milyen formában tudjuk felhasználni a táblákat. A képzést 
vezető tanár úr magával ragadó stílusa, tudása mindannyiónk 
számára érthetővé tette a digitális táblák használatát. 
Segítségével élményszerűen, hasznosan és kevésbé fárasztóan 
telt el ez a szép nap.

De mi is ez a valami?
Számunkra az interaktív tábla egy új segédeszköz; 

korábban személyesen nem volt “szerencsénk” találkozni 
vele, így kíváncsian vártuk az érkezését. Egyszerűen 
megfogalmazva ez egy olyan számítógép, amelyben az 
ember keze az egér a projektor által kivetített képernyőszerű 
táblán. Ezek a „kütyük” megvalósítják a hagyományos táblák 
funkcióját, mindemellett a modern oktatási igényeknek is 
megfelelnek. A táblához adott tollak (de szükség esetén akár 
az ujjunk) segítségével tudunk a táblára írni. A működés 
kulcsa az érintés. A felület megérintésével menüpontokat és 
ikonokat lehet kijelölni. Az íráshoz csak fel kell emelnünk a 
tollat, vagy egyszerűen írhatunk az ujjunkkal is. Semmilyen 
speciális elemes vagy elektronikus toll nem szükséges 
az íráshoz vagy a tábla teljes körű használatához. A felírt 
információt a számítógépre menthetjük, módosíthatjuk,  
papírra nyomtathatjuk. 

Az interaktív tábla csodálatos eszköz - megfelelő 
kezekben. Fölösleges szórakozássá válhat - nem megfelelő 
kézben. Minden felkészült, igényes pedagógusnak többé-
kevésbé használnia kell - ha az iskola rendelkezik ilyennel. 
Viszont nem csodaszer, nem helyettesíti a pedagógust, nem 
teszi vonzóbbá személyiségét. Ugyanúgy használnia kell a 
jól bevált módszereket, önmaga érzéseit, tudását átadva.

Kollégáimmal együtt nagyon örülünk és köszönjük, hogy 
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                                                             Idegennyelviországismereti vetélkedő

                                                                                       Gyümölcs az iskolában

ISKOLA

2011. október 24-én a Több Nyelven Közalapítvány 
pályázat záró rendezvényeként, Haraszti Szilvia tanárnő 
szervezésében került megrendezésre iskolánkban az 
Idegennyelvi országismereti vetélkedő, melyre a környező 
települések iskoláit is meghívtuk. A gyerekek játékos 
formában mérhették össze tudásukat angol és német 
anyanyelvű országok ismeretében. 9 csapat vett részt a 
vetélkedőn, melyekben vegyesen voltak angol, illetve német 
nyelvet tanuló gyerekek, akik zászlókészítés közbennem 
csak tudásukat, hanem kreativitásukat is megmutathatták. A 
legjobban sikerült munkák a 7.b osztálytermében kerültek 
kiállításra. A rendezvény célja az idegennyelvi ismeretek 
elmélyítése mellett egy játékos, vidám délután eltöltése 
és a társas kapcsolatok erősítése volt. A délutánt közös 
uzsonnázással zártuk, majd az eredményhirdetés következett, 
ahonnan senki sem távozott üres kézzel.

Az első helyen a II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola 
csapata, a második és harmadik helyen a Szandaszőlősi 
Általános Iskola csapata végzett.

Gratulálunk minden résztvevőnek!

Iskolánkban már második éve, hogy az is-
kola gyümölcs program keretében, állami 
támogatással, a gyerekek nap, mint nap 
gyümölcsöt fogyasztanak.
Az elmúlt tanévben almát ehettek a gyere-
kek, de az idei tanévben a kínálat bővült, 
ugyanis körtét, sárgarépát és gyümölcs-
levet fogyaszthatnak, a három étkezésen 
kívüli időpontban.
A gyerekek, amint a képen is látható, 
örömmel fogyasztják a vitaminokban 
gazdag gyümölcsöt.

Fábián Erika

egy ilyen nagyszerű lehetőséget kaptunk, ki is használjuk 
teljes gőzzel!

Akiknek a köszönetünk szól:
• Rákóczifalva Város Önkormányzatának
• Vadász Istvánné Julika projektmenedzsernek és Pankucsi 

Szilárd pályázatírónak
• Az oktatást, továbbképzést vezető Kapuvári Béla tanár úrnak
• Az ISZE Főtitkár asszonyának, Dr. Bánhidi Sándornénak

Végül az alig egy hónap tapasztalataiból néhány 
megfogalmazott gondolat.

„Az 1. osztályos tankönyvcsalád tananyaga megtalálható 
CD-n és így kivetíthető a gyerekek elé. Ez segítséget, 

könnyebbséget jelent a magyarázat, ellenőrzés területén.” /
Barhács Gizella/

„A tanórák színesebbek, változatosabbak. A gyerekek 
figyelmét, érdeklődését szinten tartja. ” /Hőnyiné Nagy 
Erzsébet/

„A tanórán új módszerek kerülnek elő. A szemléltetés 
változatosabb, sokszor egyszerűbb a mozgóképek tanórán 
való használata. A gyerekek (főként a kisebbek) lelkesednek 
érte.” /Haraszti Szilvia/

„A gyerekek figyelme jobban koncentrálódik a tananyagra 
az interaktív tábla használatával. A tanítási óra végén, illetve 
részösszefoglalásnál könnyen visszalapozhatóak az előző 
táblaképek.” /a többiek/

 Szénási Mihályné tanítónő
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VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ

Október 8-án lépett a Varsány Közösségi Ház színpadára 
a Vadhús zenekar. A koncert előtt Vad János énekessel és 
Lengyel Sándor dobossal készített interjút Molnár Róbert 
az Amadeus Rádió számára. Az elhangzott beszélgetés írott, 
szerkesztett változatát olvashatják!

Molnár Róbert: Hétköznapi életben mi is a foglalkozásotok? 
Mert úgy hallottam, meglehetősen összetett és különleges a 
zenekar ilyen szempontból.

Lengyel Sándor: A dobolás mellett hobbi szinten taxizom 
Budapesten, ez egy nagyon jó kiegészítője ennek a rock ’n’ 
roll életformának. Nagyon jó fej utasokkal közlekedem, és 
legtöbbször a zenéről beszélgetünk.

Vad János: A Budapesti Műszaki És Gazdaságtudományi 
Egyetem áramlástan tanszékének vagyok a docense és 
tanszékvezetője.

Molnár Róbert: A punk zenéhez vonzódtok mind a ketten… 
János nagy kedvence Henry Rollins, ha jól tudom?

Vad János: Igen, azt mondhatjuk a Vadhúsról, hogy punk, 
habár, inkább geronto punk, ami azt jelenti, hogy idősödő 
zenészek próbálnak visszanyúlni a gyökerekhez. Tehát 
amit ma este hallani fognak, az nem vegytiszta punk zene, 
hanem egyfajta szelídülés, a kapuzárási pánikban néha-néha 
kétségbeesetten kapunk két kézzel a rock and roll után.

Lengyel Sándor: Koromnál fogva - 47 éves vagyok -, 
a punk az én ifjúkoromban is jelentős szerepet játszott. 
Viszont, mikor ez a zenekar megalakult idén januárban 
és nekikezdtünk egy-két klasszikusnak, rájöttünk, hogy 
egy az egyben eljátszani ezeket a dalokat ma már valami 
bohócfesztiválhoz hasonlít. Szeretnénk ezt szívből, örömből 
csinálni, ahogy eddig is, nem akarjuk izzadságszagú utánzóvá 
tenni ezt a dolgot. Mutogattunk egymásnak mindenféle 
kedvenc zenéket, aztán megszülettek az első magyar 
szövegek és magyarítások. Nem erőlködünk, nem szolgai 
módon másolunk. Nagyon széles a spektrum, amin belül a 
zenekar egyébként mozog. Ötvöződtek a dolgok, ettől váltak 
érdekessé.

Molnár Róbert: Hogyan jött létre a zenekar? Már ifjú 
korotokban is együtt zenéltetek, majd karrierépítés után 
visszatértetek ehhez, vagy teljesen új a formáció, most 
láttátok egymást először? És úgy egyáltalán: az elmúlt 20 
évben zenéltetek vagy inkább a család volt az első?

Vad János: Nekem mindig is a szívem vágya volt, hogy 
énekeljek, és az elmúlt években egy-két szám erejéig ez 
sikerült is. Az Esti Mese zenekart kell megemlítenem, amely 
Budapesten csinál örömzenét, és az egyik koncert után 
jött oda hozzám Sanyi és a szájharmonikás Roberto, hogy 
szeretnének újjáalakítani egy formációt, és ehhez keresnek 
többek között énekest. És azonnal igent mondtam, mert erre 
van szükségem.

Lengyel Sándor: 25-26 éves koromban abbahagytam 
az aktív dobolást. Hobbiszintű zenélés volt az is, persze, 
sosem gondoltam életformaként felvállalni az ezzel 
járó nehézségeket. Aztán 2007-ben néhány egykori 
muzsikustárssal kezdtünk újra kacérkodni a gondolattal, 
amit tett követett. Számos zenekari nehézséget éltünk át: 
összeveszések, hatalmas balhék, szétválások, sértődések, 
aminek a következményeként ez már a negyedik formáció. 
No nem azért, mert összeférhetetlen állat vagyok, hanem 
mert volt, akinek a magánéletében olyan fordulat állt be, 
ami miatt nem tudta folytatni még a heti egy-két próbával 
járó elfoglaltságot sem. Nem nagyképűségből mondom, de 
jelenleg három doktor van a csapatban, a János mellett van 
két ügyvédünk, akik a súlyos elfoglaltságaik mellett is időt 
szakítanak ránk. A basszusgitáros dr. Sahin-Tóth Csaba, 
illetve dr. Nyúzó Péter billentyűs-gitáros. Aztán teljesen 
más területről, a mobiltelefónia világából érkezett kiváló 
gitárosunk, Kun Zoli. Így áll össze ez a formáció.

Molnár Róbert: Mit szól a család, mit szólnak a diákok a 
tanszéken? Tudják, hogy a doktor úr ilyenre adta a fejét?

Vad János: A család messzemenőkig támogatja ezt. A 
feleségem és a kisebbik fiam, aki az utóbbi időben kapott 
rá a gitározásra, ők támogatják, hogy én bizonyítok. A 
diákokról pedig annyit, hogy az áramlástan tanszéken a 
laboratóriumban már szerveztem egy-két rock ’n roll party-t, 
ahol a tanszéki kollégákból verbuváltam egy Impakt Faktor 
nevű doktoranduszokból és adjunktusokból álló zenekart. 
Erre a diákjainkat is meghívtuk, sőt társtanszékek vezetőit, 
kollégáit is. Ezeknek nagy sikere volt.

Molnár Róbert: Miket játszotok? Ha jól tudom, most még 
feldolgozásokat, aztán ráfekszetek a saját dalokra...

Lengyel Sándor: Mindenki hozott, bedobott valamit 
a közösbe, amit szeret: Beatles-től, Elvis Presley-től, de 
ugyanakkor említhetem a Clash-t, Iggy Pop-ot. Eléggé 
széles a skála, és ennek mindenképpen próbáltunk a névből 
adódóan egy kicsit vad, de ugyanakkor nem erőltetetten vad 
jelleget adni, tehát zsigerből, örömből nyomjuk a rock ’n’ 
roll-t, ahogy a csövön kifér. Erre vevők az emberek, nincs 
benne-bennünk semmi pózőrködés, semmi felvett sztárallűr, 
hanem ami akkor ott a szívünkből kijön, azt adjuk elő teljes 
lendülettel, mert erről szól a rock ’n’ roll. Mindenkinek csak 
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VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ

ajánlani tudom, hogy aki kacérkodik a gondolattal, hogy 
hangszert ragadjon, tegye meg. Menjen és vásároljon, most 
eszméletlen jó áron lehet hangszereket venni, és kezdjen el 
muzsikálni, mert a hétköznapi őrületet is segít elviselni, ha az 
ember leköti magát valami olyan elfoglaltsággal, amit szívesen 
csinálna, csak nincsen hozzá bátorsága, hogy belekezdjen. 
Tessék ismerkedni, haverokat összeszedni, társaságot-
zenekart alapítani. Térjen vissza a zene ahhoz a részéhez 
az életünknek, ami valamikor, ha visszagondolunk a régi 

fekete-fehér filmek világára, teljesen természetes volt. Voltak 
otthon hangszerek, tudtak rajta játszani, és amikor összejött 
a család, vagy a rokonok, barátok, ismerősök hada, valaki 
muzsikálni kezdett a jelenlévők szórakoztatására. Szerintem 
innen indul a zene. Kicsit tévesnek érzem azt a versengést, 
amit ma a médiában zene címszó alatt rendeznek. Ez nem 
sportesemény, ez szív és lélek! Ajánlom mindenkinek, hogy 
a saját lelki egyensúlya fenntartása érdekében, ha affinitást 
érez hozzá, kezdjen bele.

KÖNYVTÁR

• Az ember egy órával előbb még tudhatja, hogy mi következik; két órával előbb sohasem lehet biztos.
• Ne azt nézd, ahová estél, hanem azt, hogy hol csúsztál meg.
• Az életet a szélvédőn keresztül nézd és ne a visszapillantó tükörből.
• Az emberek kételkedhetnek abban, amit mondasz, de el fogják hinni, azt amit teszel.
• Tégy jót az embereknek az utadon, ha fent vagy, mert szükséged lehet rájuk, ha lent leszel.
• Sohase magyarázkodj. A barátaidnak nincs szükségük erre, és az ellenségeid úgy sem fogják elhinni.
• Amíg csak a bosszúra gondolsz, áss két sírt- egyet magadnak.
• Az időt, amit szeretetre töltesz, nem pazarolod el.
• A bátorság nem a félelem hiánya, hanem az a képesség, ami szembeszáll a félelemmel.
• Ha hibás irányban haladsz, mindig van lehetőség rá, hogy visszafordulj.
• A te növekedésed csak tőled függ, nem számít az, hogy az apád milyen magas volt.
• A legjobb mód a jövőd megjósolására, ha megvalósítod azt.                                                             (forrás:internet)

Miért jönnek az óvodások a könyvtárba? Hiszen még olvasni sem tudnak! A könyvtárosnak nem is az a feladata, hogy 
bevezesse őket a betűk rejtelmes világába, hanem az, hogy megismertesse velük azt a könyves környezetet, amelyet később 
megszerethetnek. Az ismeretszerzés az olvasáson túl magában foglalja a könyv lapozgatását, nézegetését és felolvasását 
is. A könyveknek meghatározó szerepe van a gyermekek első életéveiben. Elősegíti őket többek között a vizuális megértés 
fejlődésében, a beszédkészség fejlesztésében. Ha korán megszereti a könyvet, akkor jó alapot fektettünk le. 

A könyvtárlátogatások nem korlátozódtak a könyvtárhasználat bemutatására, hanem igyekeztünk valamilyen pluszt adni az 
ovisoknak. Ez történt októberben is két alkalommal, amikor komplex könyvtári foglalkozást tartottunk a Kamilla és az Ibolya 
csoportnak. Az összejövetel témája az őszi évszak jellemzői voltak, de beszélgettünk még az évszak legvidámabb betakarítási 
munkájáról, a szüretről is. 

Az első foglalkozás elején Kósa Lajos méhész mese segítségével mutatta be a szorgos méhecskék mézgyűjtő munkafolyamatait, 
amelynek eredményeképp üvegbe kerülhet a méz. Az ovisok élvezettel hallgatták ill. nézték a képekben is megelevenedő mesét. 
A mesefelolvas végén ajándékként megkapták a kifestő füzetet, a foglalkozás zárásaként pedig téli álmot alvó sünit készítettek a 
játszóházban. A másik alkalommal Holoveczné Sipos Erika- aki két kisgyermek édesanyjaként maga is gyakorlott meseolvasó- 
örvendeztette meg a hallgatóságot a kiskakas történetével. Köszönjük mindkét önkormányzati képviselőnek a mesét!

 Célunk az, hogy a kicsik pozitív élménnyel távozzanak a könyvtárból és ezzel is fenntartva az érdeklődésüket. Szeretettel 
várjuk továbbra is a csoportokat!                                                                                                                 Hellenpach Rozália

                                                                               Legkisebbek a könyvtárban

A kedvenc filozófiám

Beküldött fotók
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SZOCIÁLIS MUNKA NAPJA
1997 óta november 12-ét a Szociális Munka Világnapjává 

nyilvánították, melynek szlogenje Albert Schweitzer 
gondolata, mely szerint: „Felelősek vagyunk mindenért”. A 
szociális munka napja az a nap, amikor a szociális ellátásban 
dolgozó szakemberek áldozatos munkájáról megemlékeznek. 
A szociális munka napja azoknak az ünnepe, akik egész évben 
felelősségteljesen, kellő alázattal végzik munkájukat, és 
szolgálják az elesetteket, a rászorultakat. A Szolnoki Kistérség 
Többcélú Társulása Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató 
Központ minden dolgozójának egész évi munkáját köszönte 
meg az intézmény vezetése. Ezen a napon a következő 
dolgozókat jutalmazták lelkiismeretes munkájukért -  
Surinyáné Eszes Judit, Gyursánszki Andrea, Sólyom Vilmosné. 
Ezen a délutánon kapta meg 25 éves jubileumi jutalmát Nagy 
Miklósné, a 30 éves jubileumi jutalmat Sólyom Vilmosné. 
A jutalmazottaknak gratulálunk, további jó munkát és jó 
egészséget kívánunk. A következő számban, ha csak néhány 
mondatban is, megismerhetik őket az olvasók.               Bné

VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ

december 01., csütörtök, 19.00 óra: Filmklub
december 04., vasárnap, 15.00 óra: Télapó itt van! zenés gyermekműsor
december 8-11.:  adventi kiállítás rendezése (kiállítók, alkotók még jelentkezhetnek)
december 09., péntek, 18.00 óra: közmeghallgatás
december 12., hétfő, 17.00 óra: adventi kiállítás megnyitója
december 16., péntek, 18.00 óra: Magyar Kórusok Napja: adventi hangverseny 

a katolikus templomban
december 17., szombat, 20.00 óra: Fiktív, Ideglelés, Eternal Holocaust koncert
december 19., hétfő, 10.00 óra: karácsonyi szöszmötölő játszóház
december 20., kedd, 10.00 óra: karácsonyi szöszmötölő játszóház
december 21., szerda, 10.00 óra: karácsonyi szöszmötölő játszóház

A VARSÁNY KÖZÖSSÉGI HÁZ
KIEMELT DECEMBERI PROGRAMJAI

További információ:
Császiné Csáti Réka: 

20/526-6831
Varsány Közösségi Ház, 

Szabadság tér 10.
56/889-745, 56/440-658
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                                                                                „Itt van az ősz, itt van újra, …..”

SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÁS

Ezerszínű őszi ruhába öltözik a természet, furcsa bíbor 
leveleket öltenek magukra a fák, bokrok. Az őszi hónapok 
közül az október színei között még találunk zöldet, de már 
sárga, barna, vörös, sötét-smaragd, jáspis is vegyül közé, 
mint a fenti versben is olvashatjuk. Az ősz gyönyörű.

A napfényes szép őszi napokon lakóink közül néhányan 
sétálgattak, beszélgettek, a friss levegőn és a lepotyogott diót 
összegyűjtötték, hogy karácsonyra majd finom süteménnyel 
köszönthessük az ünnepet. 

„Ezt hozta az ősz. Hűs gyümölcsöket
üvegtálon. Nehéz sötét-smaragd

szőlőt, hatalmas, jáspisfényű körtét,
megannyi dús, tündöklő ékszerét.

Vízcsöpp iramlik egy kövér bogyóról,
és elgurul, akár a briliáns.

A pompa ez, részvéttelen, derült,
magába-forduló tökéletesség.

Jobb volna élni. Ámde túl a fák már 
aranykezükkel intenek felém.” 

(Kosztolányi Dezső: Őszi reggeli) 

„Mi sem adhatunk többet a világnak 
                Kincset,mely több és szebb lehet, 

         Mint azt, amit a két karunk nyújt: 
                Melegség, jóság, szeretet.”  K. Tóth Lenke 

 
Töltse nyugdíjas napjait az Id sek 

Klubjában!
Szeretettel várunk minden nyugdíjast klubunkba, 

mely Rákóczifalván a Kossuth út 18. szám alatt 
található! 

Amit kínálunk: 
Kellemes társaság, családias légkör 
A klubtagokkal szakmailag felkészült gondozón  foglalkozik 
Változatos programok: egyéni és közös szórakozási 
lehet ségek 
TV, videó, zenehallhatás, újságolvasási lehet ség, 
társasjátékok, kézm ves tevékenységek 
Ünnepeink közös megünneplése 
Lehet ségeinkhez mérten egyéni igényeket is igyekszünk 
kielégíteni 
A klub tagjai kirándulásokra, gyógyfürd  helyekre, kulturális 
rendezvényekre közösen járhatnak 
Térítés ellenében étkezést is tudunk biztosítani azoknak, akik 
koruk vagy egészségi állapotuk vagy szociális helyzetük miatt 
ezt igénylik 
A tagok egészségi állapotának figyelemmel kísérése 

Térítésmentesen lehet séget nyújtunk arra is, hogy klubtagjainkat 
gépkocsival szállítsuk lakhelyét l a Klubba és vissza. 
 
Akit érdekelnek az itt felsorolt szolgáltatások, és szívesen járnának 
az Id sek Klubjába, ezen az elérhet ségen jelentkezzenek:  
 
06 30/489-8664 (Sóber Anett), vagy személyesen a Kossuth út 18. 
szám alatt  

A napok nagy részében az újságolvasás, a TV-nézés, a 
beszélgetések során egy-egy régi emléket, régi történetet, 
eseményt is felelevenítettek. Az „Aradi vértanúkra” 
emlékezve, a gyerekkori emlékek, a régi ünnepek hangulatát 
idézték beszélgetéseik során.

Október 6-a, és az 1956-os forradalom és szabadságharc 
alkalmából rendezett iskolai ünnepségeken nagy örömmel 
vettek részt. Sokszor elmondják: - olyan okosak, ügyesek 
ezek a gyerekek.

Ebben a hónapban az idősek klubja tagjaival közösen 
szüreti mulatságot rendeztünk. Gyűjtöttük a „boros”nótákat, 
dalokat, a régi szüretekről, szüreti mulatságokról, bálról 
beszélgettünk. Ez alkalomra különleges süteményt is 
készítettünk, melyet jó étvággyal, jó hangulatban fogyasztott 
mindenki. Az elkészült süteményt – szőlős pudingos – és 
a jó hangulatot fotón is megörökítettük, hogy később is 
felidézhessük a szüreti mulatság vidám perceit. 
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CIVILEK

2011. november 10-én délelőtt megérkezett a Mátrapark Kft autója érdekes fa elemekkel, különböző szerszámokkal 
megpakolva. A meglévő játékokhoz egy új játékot telepítettek – KETTŐS BÁSTYA FÜGGŐHÍDDAL, CSÚSZDÁVAL. A 
„Rákóczi Diákjai” Alapítvány kuratóriuma a februári bál bevételét fordította a játékeszköz beszerzésére. Kedves Gyerekek! 
Kellemes időtöltést, balesetmentes szórakozást kívánunk nektek.

Október hónapban is igen aktívan telt a kör tagjainak élete. 
Részt vettünk a könyvtár által szervezett előadás-sorozaton. 
Az október 23-i városi ünnepségen és koszorúzáson is 
képviseltette magát civil szervezetünk. Az Idősek Klubjában 
továbbfolytattuk a felolvasó délutánokat, színesítve egy 
vidám riport bemutatásával, ahol tagjaink „színészi vénáját” 
is megismerhettük, /könyvtárosunk Rozika nagyot alakított 
a riporter szerepében/. Ebben a jelenetben aktívan részt 

  Új játék iskolánk udvarán

  A Nyitott Könyv Irodalmi Kör hírei

  Rákóczi Lovasai

vett a klub munkatársa Komárominé Katika is, segítségét 
köszönjük. Következő összejövetelünk már a karácsonyi 
ünnepkörhöz kapcsolódik. A tagság nevében köszönjük 
Tóthné Mezei Angéla eddigi munkáját, aki a kör vezetéséről 
lemondott, de az irodalomhoz, a versekhez való kötődését 
töretlen lelkesedéssel hirdeti és hozza el közénk.

Feketéné Molnár Zsuzsanna
az Irodalmi Kör vezetője

A szervező Rákóczi Lovasai nevében meg szeretném köszönni az önzetlen, példás összefogással, óriási sikerrel végződő, 
első ízben megrendezett Szüreti Vígasságot.

A szüreti felvonulás a szokásos úton és rendben lezajlott, köszönet érte a Szajol kmb. rendőrének, a polgárőröknek, a 
Rákóczi Néptánc Együttes fiataljainak, a II. Rákóczi Ferenc Nyugdíjasklub tagjainak, a Lovas szakosztálynak és a lovasoknak. 
Az új Bírónak és Bírónénak – Bacsó Ernő és Nagy Tímea –, akik a 85 esztendős örök ifjú Horváth Feri bácsi hintaján ültek!

A sportpályán 18.00 órától a Kertbarátok mustot kínáltak, a Búzavirág citerazenekar húzta a nótákat. A vacsora után éjjel 
1-ig tartott a vígasság a sokadalomnak (500 fő).

Akik segítettek hogy jól érezzék magukat a városlakók: - Kuruc pékség, - Falvai Sándor, - Kocsis György, - Holovecz 
László, - Komáromi György, - Nász Norbert, - Gyömbér Ágota, - Cziell Edit ( EDÓ), - Kocsis Réka, - Csényi Krisztián és 
kedvese Piroska, - Barhácsné Marika, - Barhács Krisztián, - Nagy András, - Fazekas Gyula és felesége Etelka, - Kocsis Mihály, 
- Szabó József (Jaska), - Szabó László (Bubó).A Varsány KözösségiHáznak köszönet a plakátokért és a szórólapokért! 

Az összefogás mindenre képes! KÖSZÖNÖM!                                                                                      Novák Gyula 
 Rákóczi Lovasai Hagyományőrző Egyesület

Szüreti Vígasság Rákóczifalván
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ÉLETMÓD

2011. október 12-én 10.45-kor fogadtuk városunk határában  Schirilla Györgyöt, 
aki ismét hosszú futásra vállalkozott egy nemes cél, a környezettudatos életmód 
népszerűsítése érdekében.
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IFJÚSÁG

Ez év augusztusában – a Város napja – Döme nap 
rendezvényén – hallhatta a közönség először egy ifjú rapper 
szárnypróbálgatásait. Kíváncsi lettem, ki is ő. Kapóra jött, 
hogy iskolánkban működik egy média szakkör, akiknek 
sikereiről már tavaly is hallhattunk a Lapot a Diákoknak 
megyei versenyben elért sikereik kapcsán. Őket kértem a 
fiatalember bemutatására. Köszönettel tartozom Vancsa 
Csilla felkészítő tanárnőnek azért, hogy egyengeti a fiatalok 
útját a Rákóczi Lap felé. (pbm)

Csüllög Márk a rákóczifalvai iskola fenegyereke, azaz 
Crazy Kid, rapper és dalszerző is egyszemélyben már 
tizenévesen. Ennek szellemében képzeli el jövőjét is. A 
zenélésről és a továbbtanulásról faggattam. 

- Szia Márkó! Először is gratulálok, a sikereidhez! 
- Szia! Üdvözlöm a Rákóczi lap olvasóit! 
- Elég nehéz lehet összehozni a tanulást és a zenélést, 

hiszen nyolcadikos vagy! …Mikor kezdtél el zenélni?
- Körülbelül 2 éve kezdtem el a zenéket csinálni, 

szövegeket írni, és ezeket begyakorolni. 
- Saját magad írod a szövegeket? 
- Igen, saját magam írom az összes szövegem, és a zenéket 

is én rakom össze.  
- Hány számod van már? 
- Nagyjából tíz számot adtam már elő. 
- Hol lehet téged hallani? Valamilyen internetes oldalon, 

rád lehet keresni? 
- Élőben a fellépéseken hallhatnak és láthatnak az emberek. 

A youtube-on fönn vagyok, és nem sokára az ustream-en is 
megtalálható leszek. 

- Milyen eseményeken léptél már fel saját 
szerzeményeiddel? 

- Az iskolai „Ki Mit Tud?-on” 2010-ben, és itt 
Rákóczifalván a Döme napon 2011-ben. 

- Melyik fellépéseden érezted magad a legjobban?
- A Döme nap nagyon jó volt. Sokan megnéztek, apukám 

és a barátaim végig szurkoltak a színpad mellett.
- Vannak támogatóid? 
- Most még nem nagyon, egyelőre csak apukám. 
- És hol veszitek fel ezeket a számokat? 
- Otthon. A lakásban van saját stúdióm. 
- Dolgoztál már közösen valakivel? Vettetek már fel közös 

rapp-számot? 
- Mc Back-kal (azaz Bak Robival) és Soul-lal. 
- És kikkel szeretnél még együtt dolgozni? 
- Az még a jövő zenéje, szokták mondani. Nem tudom 

még… 
- Tehetségkutató versenyre szeretnél a továbbiakban 

jelentkezni? 
- Ha úgy alakul, igen. „Föl merek lépni” nagyszínpadon. 
- Hallottam, hogy a közeljövőben lesz egy fellépésed…

mesélnél róla? 

Igen, valóban lesz egy fellépésem november 19-én. A 
nyugdíjas klub gálájára hívtak meg vendégszerepelni. 

- És hogy alakul a rajongótáborod? Kértek már tőled 
autogramot, esetleg fotót? 

- 1-2 ember igen. Igaz, ez nem sok, de nekem ez is számít, 
hiszen nagyon szeretem a rajongóimat. 

- Zenét tanulni jársz valahova? 
- Szolnokra az Óvoda utcába járok, magántanárhoz. Itt 

zongorát és kottázást tanulok.  
- Barátaid mit szólnak a sikeredhez? 
- Támogatnak, és én nagyon örülök, hiszen őszintén 

megmondják a véleményüket, és kitartanak mellettem. 
- Mennyit szoktál zenével foglalkozni naponta? 
- 2-3 órát zenélek. Leginkább esténként. 
- Ki a kedvenc előadód, esetleg példaképed? 
- Kedvenc előadóim közé tartozik Eminem, ő a példaképem 

és Fluor Tomi. Persze nem csak őket szeretem. Nagyon jó 
lenne, ha egyszer olyan lehetnék, mint ők. 

- Tervezel CD-t kiadni? 
- Igen, tervezem. 7-8 számosra tervezem. A borítót a közel 

jövőben készítjük el, de a CD december, január környékére 
várható. 

- És mindezek mellett sportolsz is. Melyik sportágban 
tevékenykedsz? 

- Régóta kosárlabdázok. Nemsokára a gépipari iskola 
kosárlabda csapatában fogok játszani. Most egyelőre ilyen 
utánpótlásként kezdek. 

- Milyen iskolába szeretnél továbbtanulni? 
- Vendéglátói szakmára szeretnék jelentkezni. Persze 

mellette zeneiskolába is rendszeresen járni fogok. 
- Köszönöm az interjút! És mindenki nevében sok sikert 

kívánok a következő évek munkájához! Remélem teljesülnek 
az álmaid, és majd legalább annyian fognak hallgatni majd 
téged is, mint Eminemet! 

- Én köszönöm a lehetőséget. További szép hetet kívánok 
az olvasóknak is és Neked is!  

Vincze Gyöngyi

  Rákóczi diákja

…a rákóczifalvai iskola fenegyereke….
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PÉLDAMUTATÁS

                                                                             A nem mindennapi kutyasétáltató
Polgár Sándorral ültem le 

beszélgetni. Beszélgetésünk 
apropója, hogy Rákóczifalván 
valószínűleg Ő az egyetlen kutya 
sétáltató, aki megfelelően felkészülve 
- mármint a kutya által elhullajtott 
végtermékek eltüntetésére - indul 
kutyusával városi sétára. Többször 
láttam, hogy Sanyi bácsi, a kb. 
60 cm nagyságú kutyájával, és 
a saját maga által gyártott 70-80 
cm-es lapáttal, valamint a lapáthoz 
rendszeresített „kutyapiszok lapátra 
kaparó eszközzel „ sétál városunk 
utcáján. Őszintén megmondom, 
hogy a látvány meglepett. 
Nagyvárosban sem gyakori, hogy 
valaki a jogszabályi előírásoknak 
ilyen szinten eleget téve induljon 
el kutyasétáltatásra. /A már általam 
többször emlegetett leányom, Kata 
is úgy indul el a kutya sétáltatásra, 
hogy szájkosarat tesz védencére, de 
lapátkáról nem gondoskodik./ Ezért 
lettem kíváncsi, hogy ki az a kutyás 
úr, aki a lapátot magával viszi, hogy 
ne hagyjon a kutyája maga után – 
mások által kifogásolható – nyomot 
a séta végén.

Polgár Sándor 1968-ban 
építette párjával együtt családi 
házát a Dózsa György utcában. 
Dolgozott a szolnoki Vasipari 
Vállalatnál, majd a szintén szolnoki 
Állami Építőipari Vállalatnál, 
mint darus gépkocsivezető, kb 
10-10 évet. Ezután következett 
a rákóczifalvai tsz., mint 
m u n k á l t a t ó g é p k o c s i v e z e t ő , 
gépjárműügyintéző munkakörben. 
Felesége, Anna néni a tsz-
ben dolgozott, a kertészetben. 
Nevelgették két gyermeküket, az egy fiút és egy leányt, 
akik azóta két-két fiú unokával ajándékozták meg őket. Első 
kérdésem természetesen a kutyasétáltatásra vonatkozott:

- Mi volt az oka annak, hogy vette a fáradságot arra, hogy 
lapátot, kaparó eszközt készítsen egy kutyasétáltatáshoz ?

- Szeretem betartani az előírásokat. A törvény az törvény. 
Mindenkinek be kell, illetve be kellene tartani. Nekem nem 
mondhatja senki, hogy azért viszem el sétálni a kutyámat, 
a Marcit, hogy ne otthon piszkoljon. Mert, hogy volt 
olyan jóakaróm, aki ezt állította. Én minden nap többször 
is elviszem a kutyát sétálni, és nem hagyunk magunk után 
piszkot. Viszem a lapátot, a kaparót és ha akad piszok, 
elszállítom. 

- Mióta nyugdíjas Sanyi bácsi és 
mit csinál a szabad idejében?

- 1997-ben mentem nyugdíjba, 
de még két évet dolgoztam a nyugdíj 
után. Eleinte tovább folytattuk 
családi alapon a gazdálkodást. 
Itthon a kertet, a háztájit gondoztuk,  
jószágokat tartottuk, gazdálkodtunk. 
Tartottunk baromfit, hízót. 
Évente 2-szer, 3-szor vágtunk 
malacot. A gyerekeink, amíg 
nem lettek önállóak, segítettek 
a gazdálkodásban. Aztán önálló 
családot alapítottak. Lányunk 
Sopronban él a családjával, 
egészségügyben dolgozik, a férje 
pedig egy áruházban.Iker fiaik 
jelenleg Debrecenben tanulnak, 
az egyetemen gépészmérnöki 
karon. A fiunk a családjával 
itt lakik Rákóczifalván, de a 
gazdálkodásban ők sem tudtak 
besegíteni, mi pedig egyre kevésbé 
bírtuk. Sándor fiunknál az idősebbik 
unokánk dolgozik, a fiatalabbik 
most érettségizik Tiszaföldváron. 
Így a 2 hektárnyi földünket eladtuk 
és maradt a kert, amit művelünk. 
Megtermeljük a konyhára valót. 
Jószágot már nem tartunk, csak 
a kutya maradt, a baromfit is 
levágtuk, eladtuk. 

- Az udvar, a kert rendbe téve, 
felkészülve a télre. Nem egy fiatal 
megirigyelhetné a munkabírásukat. 
Mindezt segítés nélkül egészséges 
fiatalok is nehezen bírnák. Hogy 
bírjak erővel, egészséggel?

- 75 éves vagyok. Bírjuk még 
magunkat. A cukorbetegségen 
kívül más panaszom nincs. Egy-
két éve még a mellettünk lévő, 

távollakó tulajdonos kertjét és házelejét is rendben tartottuk, 
kaszáltam, kapáltuk. Most már csak a sajátot csináljuk. A 
szomszéd kertből, egy 3 méteres sávot rendben tartunk, 
kapáljuk, hogy a gyom, meg a csigák ne jöjjönek át a mi 
kertünkbe. Nem tudjuk, hogy ki a tulajdonos, nem ismerjük, 
nem lakik itt, nem használja a házat. Jó lenne, ha valaki 
figyelne az ilyen elhagyatott, elhanyagolt kertre, házra, mert 
a rágcsálók, férgek elszaporodhatnak, és hiába dolgozik az 
ember a sajátjában.

- Köszönöm a beszélgetést, kívánok jó egészséget, és 
még sok-sok együtt töltött évet!

- Köszönjük szépen, minden jót kívánunk az újság 
olvasóinak.                                                               F.F.
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LELKI GUBANCAINK

–Tudod-e, miről nem beszél soha egy férfi a kocsmában?– 
kérdezte tőlem a minap egy ismerősöm. –Például arról, ha 
baj van az asszonnyal, a gyerekkel, a szexszel. (Ilyen témák 
női társaságban már az első tíz percben felbukkannak.) – 
És miért nem? –Mert milyen férfi az, aki még a feleségét 
sem tudja kordában tartani? A hagyományos férfi szereppel 
nem fér össze, ha siránkozik. Elmegy a kocsmába, beszélget 
politikáról, sportról vagy más férfias témáról, a lélek kínjait 
pedig közben pár pohárkával enyhíti...

A fentiek nem jelentik azt, hogy az alkoholizmus 
kizárólag a férfiak privilégiuma. Itt is egyenjogúság van 
– sajnos. Azt a mechanizmust szeretném érzékeltetni, 
ahogy egy lelki problémára lassan rárakódik egy második 
– a szenvedélybetegség. Ebben a folyamatban, ahogy 
láttuk, gyakran játszik szerepet az öngyógyítás. Pszichés 
feszültségeinket megpróbáljuk elfedni, elviselhetővé 
szelídíteni alkohol vagy más drog fogyasztásával, túlevéssel, 
játékgépezéssel. A függőség kialakulásával azonban újabb 
lelki probléma rakódik az elsőre, s ez a második nem 
kevésbé súlyos, mint a meg nem oldott első. S ehhez jönnek 
még a szenvedélybetegségek típusától függő szociális és 
pszichés károk: az alkohol vagy a játékszenvedély okozta 
ártalmakról viszonylag sokat tudunk. Kevéssé közismert, 
hogy a viszonylag ártalmatlannak ismert marihuána az arra 
hajlamosaknál már rövid használat után is pánikbetegséget, 
pszichotikus állapotokat hozhat létre; a túlzásba vitt pornózás 
pedig tönkre teheti a párkapcsolatot. 

Vajon rendszeres hétvégi sörözésünk vagy az alkalmanként 
ránk törő vásárlási láz még csak szabadidős tevékenység, 
rossz szokás, vagy esetleg már függőség? Hol fordul át egyik 
a másikba? 

Minden segítő szakma megszülte a szenvedélybetegség 
definícióját, a szakirodalomban számtalan meghatározás 
kering. Így előfordul, hogy a függőséggel „vádolt” egyén a 
fejünkre olvassa, hogy esetében egyik vagy másik kritérium 
nem teljesül, így ő nem függő. Jómagam mindenkit függőnek 
tekintek, aki – akárha csak alkalmanként is – nem képes 
kontrollálni a kérdéses tevékenységet, magyarán nem képes 
abbahagyni, vagy éppen megállni, hogy ne kezdjen bele. Ez 
ugyanis azt jelenti, hogy az agyban már visszafordíthatatlan 
változások játszódtak le, s az adott személy többé nem teljesen 
ura önmagának. A függővé válás minden esetben az agyban 
végbemenő hosszú távú, talán életre szóló változásokkal 
jár együtt. Első lépésben függőséget okozó anyag kerül a 
szervezetbe. Ez lehet alkohol vagy más drog, de az ún. „lelki” 
függőséget okozó tevékenységek, például pornózás vagy 
játékgépezés esetén is megkapja az agy a kémiai „fröccsöt”. 
Ezek hatására ugyanis olyan anyagok termelődnek, amelyek 
a drogokhoz hasonló hatást gyakorolnak az agyra. Sokszor 
már a fenti anyagok első adagjától termelődni kezd egy 
spciális, az idegsejtekben felhalmozódó fehérje. Ez a fehérje 
minden használatkor nő, míg végül „átbillent” egy genetikai 
kapcsolót. Ez a változás visszafordíthatatlan, az egyén 
függővé vált. Drogokkal élő ismerőseink szájából gyakran 

Szenvedély vagy betegség?
(Függőségeinkről)

halljuk: „Én bírom az alkoholt, bármennyit ihatok, nem árt 
meg”. A függőnek valóban mind több anyagra van szüksége 
ahhoz, hogy az hasson. Ugyanakkor egyre érzékenyebbé 
válik a szerre, azaz annak egyre kisebb adagja elég ahhoz, 
hogy hevesen vágyjon rá. Ezzel nemigen szoktak dicsekedni 
ugyanezen ismerőseink. Ezért olyan nehéz „lejönni a szerről”. 
Még ha a leszokás orvosi részében segítséget kap is a függő, és 
„tiszta” lesz, az agyában olyan hosszú távon ható programok 
működnek, amelyek úgy tűnik, valóban „erősebbek nála”. 
(A drogelvonás első szakasza olyan sokkoló hatású lehet 
a szervezetre, hogy orvosi segítség nélkül veszélyhelyzet 
alakulhat ki.)

„Beismertük, hogy erőtlenek vagyunk 
alkoholfüggőségünkkel szemben – életünk irányíthatatlanná 
vált.” Ezzel a mondattal kezdődik az Anonim alkoholisták 
12 lépcsős programja. A szakemberek többsége szintén a 
függőség beismeréséhez köti a szenvedélybeteg kezelését. 
S ahhoz, ami ebből következik: az egyén döntéséhez, hogy 
ezután a legkisebb mennyiséget sem fogyasztja az adott 
drogból. A terápia még így sem egyszerű: segítséget kell 
nyújtani a drog hiánya miatti kínzó hiányérzet elviselésében, 
támogatást adni a szenvedélybetegség által szétzilált emberi 
kapcsolatok rendbetételéhez, s közben felszínre hozni 
azokat az eredeti lelki problémákat, amelyek a függőséghez 
vezettek. Nem könnyű feladat, sem az egyénnek, sem a 
pszichológusnak, pszichiáternek. (Ebben a munkában 
nehezen nélkülözhető egy támogató csoport folyamatos 
jelenléte: ilyenek az Anonim alkoholisták, a Dömösi kör.) 
De az eredmény is figyelemre méltó. Az emberi akarat 
győzedelmeskedik önnön gyengesége fölött, s egy lehajtott 
fejű ember újra fölemelt fejűvé válik.

 Varjú Irén
 pszichológus, kineziológus
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LELKI GUBANCAINK

Korábban már adtunk némi ízelítőt egy fiatal lány 
tanáraira való visszaemlékezéseiből. A következő epizód 
kissé ferde képet ad pedagógusáról, de jól példázza, hogy 
időnként a diák is „nevelheti” nevelőjét.

Kaszinózás, bizalom
Mikor átkerültem a gimnáziumból a szakközépiskolába, 

egy olyan osztályfőnököt kaptam, aki nem volt a tanárok 
példaképe. Sajnos alkoholista volt, dohányzott, imádta 
a szerencsejátékozást, elhagyta magát, de a munkáját, a 
gyerekeket imádta és akkora szíve volt Géza bácsinak, hogy 
abba mindenki egyformán belefért. Nem nagyon volt olyan, 
aki ne szerette volna ezt a jólelkű tanárt. Mindenki sorsa úgy 
érdekelte, mintha a saját gyerekei lettünk volna. 

Egy osztálykirándulásunk alkalmával a Mátrában történt, 
hogy egy problémás osztálytársnőnk elszökött. Ami nagyon 
megviselte a tanár urat és én voltam az, akit segítségül hívott, 
akiben a támogatást, együtt érzést látta. Diákéveim során sok 
tanárral bensőséges viszonyt tudtam kialakítani. Van egy 
jó pár közöttük, akikkel a mai napig tartom a kapcsolatot 
és sokat beszélgetünk. Ez az egyik olyan pillanat, amit 
szívesen kiemelek és emlékszem erre a részletre.Mikor 
ültem bent vele a hotel-szobában és vigasztaltam, mert 
azt hitte, hogy ez ellene szól és nagyon fájt neki, hogy ez 
a lány elszökött és csak azon törte a fejét, hogy ezt miért 
is tette, mi rosszat tett ő ellene, hogy most ezt megtegye 
és elszökjön innen. És egy olyan párbeszéd, egy olyan 
nagy beszélgetés zajlott le köztünk, miközben a probléma 
megoldásán is gondolkoztunk, hogy egy tanár-diák barátság 
alakult ki közöttünk. Szerencsére másnap reggelre előkerült 
az osztálytársnőm, igaz 200 km-rel távolabb, de épségben és 
egészségben. Mi attól függetlenül élveztük az osztállyal a pár 
napos tanulás mentes szórakozást. 

Másnap elmentünk együtt egy kiskocsmába, ahol Géza-
bá bevezetett a szerencsejátékok rejtelmeibe. Először csak 
mesélt és mesélt, beleéléssel magyarázott, megismertette 
velem a szerencsejáték fortélyait, taktikáit. Olyan beleéléssel 
tette mindezt, hogy még élveztem is hallgatni a történeteit, 
„tanításait” a szerencsejáték világáról. Mikor már úgy 
érezte, hogy a tanári kötelezettségeit elvégezte és a tudást 
elméletben átadta számomra, jött a gyakorlati része. Először 
csak ő játszott, és mint szerencse kabala álltam mellette. 
Később viszont egy kis idő elteltével már nem bírtam szó 
nélkül hagyni, és nem tanácsot adni, hogy hogyan is játsszon, 
és hogy mit ront el. Elmondtam, hogy szerintem mit kellene 
tennie, hogy ne csak veszítsen, hanem nyerjen is. Persze ez 
a szerencsétől függ. De én is már úgy beleéltem magam és 
átláttam a lényegét, hogy ő mit is élvez ebben a játékban és mi 
az, amiért ő ezt csinálja. Ezért megszerettem volna mutatni 
neki, hogy hogyan is lehetne másképp is élvezni ezt a játékot. 
Mondta nekem –„adok neked négyezer forintot és most te 
játssz Betti, mutasd meg mire is gondolsz.” Elkezdtem 
játszani és mondtam neki, amikor nyerek, akkor kiveszem a 
nyereményem, ez által sikerélményem van, berakok 1000 Ft-
ot, nyerek 1200 forintot, majd csak a 200 forinttal kezdtem 

el játszani, ezt így csináltam mindvégig, míg teljesen el nem 
veszítettem a pluszokat. Utána a kezébe adtam a négyezer 
forintját, ő meg mondta „jajjjj nyugodtan játszd el ezt a pénzt, 
ezt már neked adtam.” Én meg mondtam neki, hogy ezt nem 
élvezem, nem azért, mert nem az én pénzem, hanem azért 
mert ebben semmi örömteli nincs.Ha csak fogy a pénzem, 
és mindig csak reménykedek a nyerésben és csak csalódom 
és csalódom, hogy veszítek. Ezt úgy lehet csak élvezni, 
ha mindig csak azzal játszom, ami pluszként jön. Persze 
ezt nehéz megállni, sőt nem mindig adja így a sors, hogy 
ez így is történjen, de csak így jó játszani. Ez felkeltette az 
érdeklődését, és így kezdtünk el együtt játszani és kezdett 
ráérezni az érzésre. 

Aztán az osztályból páran összefogtunk és szép lassan 
elkezdtük leszoktatni a tanár urat a szerencsejátékozásról. Ez 
egy kezdeti lépcső volt, ami aztán sikerélménnyé csúcsosodott 
ki. Tudom, hogy ez az emlék most megdöbbentő, hogy 
papírra vetettem és publikálom, de mint tudjuk, a tanárok 
is csak emberek, és ha vannak ilyen jólelkű és jó tanárok, 
akkor néha nekünk, diákoknak is kell segítenünk, hogy ne 
kerüljenek az élet süllyesztőjébe. Ő is bármit megtett volna 
értünk és meg is tett diákokért,de mi is a kötelességünknek 
éreztük, hogy ez fordítva is így legyen. Igaz, ez egy nehéz és 
hosszú folyamat volt, de sikersztori lett a vége. Persze, egy 
tanár részéről ez nem igazán egy példamutató viselkedés, ha 
iszik a diákjaival s még ráadásul szerencsejátékra buzdítja 
őket, de sajnos nagyon sok ilyen tanár van, aki nem mutat 
példaképet a diákjainak. Ha menthetők még az ilyen tanárok, 
akkor érdemes időt és energiát szánni, hogy megpróbáljuk 
jobb belátásra bírni őket. 

Ez a történet egy nagyon jó emlékként él bennem. 
 Kiss Bernadett /Pécel/

                                                                                                                  Függőség

    
Pszichológiai Klub

minden második pénteken 17.00 – 19.00-ig 
az Aranynégyben

 (Szolnok, Arany János u. 4.)
Beszélgetések pszichológiai érdekességekről,

különös pszichikai jelenségekről.
November-december havi témák

November 18. 
Transzperszonális pszichológia = a spirituális ember 

pszichológiája?
 December 2.

Katasztrófák, sokkoló események 
hatása pszichénkre

 December 16.
Dosztojevszkij “Félkegyelműje” és az epilepszia

Szeretettel várunk minden érdeklődőt!
 Varjú Irén és Juhász-Laczka Zsuzsi
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KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA

  Barangolás az aranyvárosban II.

Mi tagadás, meglehetősen bosszantott, hogy Prágában 
azon a vasárnap délutánon esett az eső. Pontosabban ömlött, 
mintha dézsából öntötték volna. Az ódon épületek minden 
szegletén csurgott a víz, s ráadásul hűvös is volt. 

Az Óváros kisze-kusza utcáit járva már-már fázni kezdtem. 
A nyirkosság szinte csontomig hatolt, de hirtelen a vacogást 
elfeledtette a látvány: kibontakozott előttünk az Óvárosi tér. 

A kusza belvárosi utcácskák központja. Mindenek előtt a 
tér keleti oldalán a Tijm templomot pillantottam meg. 

Az ódon voltában is csupa szépség templom erkélyes 
tornyaival és aranygombos toronyüvegeivel úgy állt 
az esőben, mintha ólomfüggöny mögül kívánt volna 
kikukucskálni. Alakját inkább csak sejteni lehetett, mint 
látni. Csak később tudatosult bennem, hogy igazándiból nem 
is a teret szegélyezi, hiszen előtte két, gótikus árkádokkal 
ékesített épület áll. S az egyik átjáróján át jut az ember abba a 
szűk sikátorba, ahol valójában a templom emelkedik. 

Valószínűtlenül hangzik, de igaz: 200 éven át a 
kelyheseket szolgálta ez a templom, aztán az ellenformáció 
idején a jezsuiták legfőbb központjává vált. Ma már persze 
békésen tűri, hogy majd nem előtte, az Óvárosi tér közepén, 
Husz János hatalmas szecessziós szobra dacoljon az idővel. 
A magisteré, aki szegény parasztgyerekből lett kiváló pap és 

egyetemi tanár. Akinek vértanú-halálából a világ számára új 
élet hajtott ki. 

*
Építészeti remekmű, élő múzeum, vagy egyszerűen csak az 

Óvárosi tér legjelentősebb épülete?
Igen, az óvárosi városházáról van szó. Mondjuk úgy, a régi 

Tanácsházáról, amelynek mai épülettömbje valójában négy 
egykori patricius-házat és egy hatalmas tornyot foglal magába. 
Körülötte mindig kíváncsiskodók százai ácsorognak. Lesik, 
várják a toronyra helyezett híres középkori csillagászati óramű, 
az úgynevezett Orloj működésének mozzanatait. 

Mondanom sem kell: a zuhogó eső ellenér mi magunk is 
ott leskelődtünk. Aztán egyszer csak megszólalt a harang, s a 
három önálló részből bábjátékból, szférakörből és naptárból 

álló műszer 
megmutatta a titkait. 
Az óramutatók 
felett kinyíltak 
az ablakok, s 
vonulni kezdtek az 
apostolok. 

V a l ó j á b a n 
másfelé a világban 
láttunk már 
hasonló  bábjátékos 
órát, mégis ez a 
csillagászati óra 
XV. századot idéző 
hangulatával ott és 
akkor, az esőáztatta 
ódon falak között, 
kirepített bennünket 
a mindennapok 
világából. 

Én legalább 
is mindjárt látni 
véltem, hogy 1422-t 
mutat az óra, s 
Husz János szónok 
– és eszmetársának, 

Jan Želivskynek, a prágai szegénység vezetőjének kivégzéséhez 
készülődnek a Városháza udvarán. 

Tolong és kiabál a tömeg. Biztatja és éljenzi a hóhért, aki éppen 
máglyát gyújt a prédikátor alatt. Aztán a cseh rendek vivátozását 
véltem hallani, akik éppen királlyá választották Podrebrád 
György személyében végre a nemzeti királyt. Talán még annak 
a 27 főúrnak és polgárnak is fülembe csengett a jajdulása, akiket 
1621-ben a II. Ferdinánd elleni összeesküvés miatt fejeztek le a 
Városháza előtt. 

Persze mindez csak a gondolatok futkározása volt az emlékek 
útján, hiszen körülöttem csak az eső kopogtatta az Idő által 
feketére érlelt falakat. 

/folytatjuk/
Czirmayné Kocsis Róza
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                                                                                                   A tököm...a sárga óriás

Aranyló húsa ősszel és télen valódi csemege. Magas a 
fehérje és rostanyag tartalma,A,B,C vitaminokat, kalciumot, 
foszfort, magnéziumot tartalmaz. E - vitaminjának 
antioxidánsa védelmet nyújt a szabadgyökök megkötéséhez 
és ezáltal csökkenti a daganatos megbetegedések kialakulását. 
Magjának magas a zsír és élelmiszerrost tartalma vértisztító 
hatással bír, így hasznos a köszvény megelőzésében. A-vitamin 
tartalma miatt a bőr és a haj ápolására is kiválóan alkalmas, 
megnyugtatja a pattanásos bőrt, hidratáló. Elsősorban sülve 
fogyasztjuk, de készíthetünk belőle levest, salátát, tölteléket 
húsokhoz, befőttet, sőt süteményt is. 

Almás sütőtök-krémleves:1db vöröshagyma, olaj, 1 kg 
tisztított tök,2 db sárgarépa, 2 szem burgonya, 2 db alma, só, 
2 dl főzőtejszín, csipetnyi erős paprika, bors, 5 dkg pirított 
tökmag.

A hagymát az olajon üvegesre pároljuk, hozzáadjuk a 
kockákra vágott sütőtököt, répát, burgonyát, pár percig 
pároljuk. Ezután felöntjük vízzel, csak éppen hogy ellepje. 
Puhára főzzük, kihűtjük. Mixerrel pürésítjük,fűszerezzük, 
belekeverjük a tejszínt. Tálaláskor almaszeletekkel és a 
tökmaggal díszítjük. Ízesíthetjük még apróra vágott ropogósra 
sütött bacon szalonna kockákkal is. 

Szalonnás sült tök: 60 dkg sütőtök héjastól, 15 szelet 
bacon szalonna, só, bors,őrölt koriander, 5 dkg vaj. A tököt 
vékony cikkekre vágjuk, megsózzuk, borsozzuk, korianderrel 
meghintjük. Rátekerjük a szalonna szeleteket és a vajon kb 10 
perc alatt kisütjük. Igen finom, ha a tökszeletekre a szalonna 
alá zsálya leveleket teszünk.

Töktorta dióval és tökmaggal 
A TÉSZTA: 2 tojásfehérje, 1 sárgája, 25 dkg liszt, 2 evők. 

porcukor, 12 dkg puha vaj, só, liszt a nyújtáshoz, zsiradék 
a forma kikenéséhez. A hozzávalókból tésztát gyúrunk, 
és fóliába csomagolva 30 percig hűtőben pihentetjük. Ez 
után kinyújtjuk és kibélelünk vele egy tortaformát úgy, 
hogy a szélére egy kis peremet húzunk. Alját villával 

megszurkáljuk.
A TÖLTELÉK: 25 dkg mascarpone sajt, 7 dkg cukor, 2 

tojás, 2 tojássárgája, 2 evőkanál fehérbor, 40 dkg tisztított 
tökhús, 3 evőkanál dióbél, 2 evőkanál tökmag. A mascarponét 
elkavarjuk a cukorral,lassan hozzáadjuk a bort, a tojásokat, 
a sárgáját. A krémet a tésztára simítjuk és elosztjuk rajta a 
cikkekre vágott tököt. 180 fokra előmelegített sütőben kb. 
20 percig sütjük, ekkor megszórjuk a dióval és a tökmaggal, 
majd készre sütjük.

Befőtt: 1 kg tisztított tök kockára vágva, 60 dkg cukor, víz, 
citromlé, 1 mokkáskanál reszelt gyömbér.

A vízből a cukorral, gyömbérrel és a citromlével a 
szokásos módon szirupot főzünk, a tök kockákat 2-3 percig 
főzzük, leszűrjük, üvegbe töltjük, és a sziruppal felöntjük. Az 
üvegeket lezárjuk és szárazdunsztban hagyjuk kihűlni. 

Novemberben tartjuk Márton napját. Ez a nap a téli 
évnegyed kezdő napja, ekkorra véget értek az őszi munkák, 
kiforrt az újbor és kifizették az éves járandóságot, például liba 
formájában. Ennek örömére nagy eszem-iszomot tartottak, 
így emlékezve Mártonra és a libákra. Kívánom olvasóinknak, 
hogy asztalukra kerüljön sok-sok finomság libából is ebben a 
hónapban, de a tököt ne hagyják ki.

           Jó étvágyat kívánok:               Feketéné Zsuzsa
 Sütőtök sütemény: hozzávalók 6 főre 45 dkg sült 

sütőtökpüré (ez nyersen, héjjal együtt kb. 95 dkg), 10 dkg 
vaj, 17,5 dkg liszt, 17 dkg porcukor, 1 cs vaníliás cukor, 2 
tojás, 0,5 dl tej, 0,5 cs sütőpor, csipetnyi só, 1 csapott kk őrölt 
szegfűszeg, 1 csapott kk őrölt fahéj.

A tököt puhára sütjük, 200 fokon (kb. másfél óra alatt). 
Kihűtjük, majd leszedjük a héját, és villával összenyomkodjuk, 
vagy összeturmixoljuk a belsejét. A vajat a cukrokkal habosra 
keverjük, majd hozzáadjuk a tojásokat.   Belekeverjük a 
sütőtökpürét, a lisztet, a sütőport, a sót, a fűszereket, és a tejet. 
Sütőpapírral bélelt tepsiben, előmelegített sütőben 200 fokon 
kb. 35 perc alatt megsütjük.              (forrás internet)
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A  www.rakoczifalva.hu honlapot böngészgetve 
találtam rá a következő bejegyzésre, amelyről úgy 
gondoltam szélesebb körben is érdemes közreadni, mivel a 
sportkedvelők tábora igen nagy, viszont a településen folyó 
sporttevékenységről és eredményekről viszonylag kevés 
írást kapunk.

Tisztelt Önkormányzat!
Szomorúan kell konstatálni azt a tényt, hogy a város 

vezetését mennyire érdekli a falvai labdarúgás.
Hogy mire gondolok?
Arra, hogy a 2010/11-es bajnokságot 46 év után a 

Rákóczifalva ifjúsági csapata nyerte meg.
Az Önök honlapján egyetlen szóval, egyetlen fényképpel 

sem emlékeztek meg eme dicső eseményről a honlapjukon.
Pedig a város vezetése is képviseltette magát a díj-

átadáson, amiről fényképek is készültek.
Önök szerint ennyit ér a labdarúgásért dolgozók, ill.a 

sikert elérő gyerekek egész éves munkája?
Holott nem csak helyi fiatalok, hanem a szomszédos 

települések diákjai is hozzájárultak a siker eléréséhez.
Ezek után már nincs mit csodálkozni azon,hogy a 

város önkormányzata ilyen mértékben támogatja a falvai 
labdarúgást.

                            Tisztelettel: KECSKÉS JÓZSEF

És íme a válasz:
Tisztelt Kecskés József Úr! Tisztelt Labdarúgás-

Kézilabda!
A magam részéről, mindig örömmel konstatálom, ha 

a fórumozók valamilyen köz-, vagy közösség (csoport) 
érdekében fejtik ki véleményüket, vagy adnak hangot 
nemtetszésüknek, esetleg valamilyen hibára, hiányosságra 
hívják fel a figyelmünket.

Ilyen közérdekű dolognak tartom az Önök által említett 
labdarúgó szakosztály és a kézilabda klub támogatását is.

Azt kérem viszont, amikor véleményüket megosztják a 
nyilvánossággal, legyenek tárgyilagosak, állításaik tényeken 
alapuljanak.  Ellenkező esetben az igazság csorbát szenved!

Az igazság pedig az, hogy: a labdarúgó szakosztályt az 
elmúlt években, és az idén is 300.000 Ft-tal támogattuk, ezen 
kívül az önkormányzat fizeti a sportpálya és létesítményeinek 
összes közműdíját (víz, villany, fűtés, stb.), amelyek mintegy 
2,5-3 millió forintot tesznek ki éves szinten. Továbbá 
átengedtük az öltöző feletti 7 db lakás bérbeadási jogát 
a sportegyesületnek, melyből több mint 1 millió forintot 

meghaladó bevételhez jut az egyesület. Tessék összeadni a 
fent említett számokat! Ezek tények!

Ami a Kézilabda Klubot illeti: a részükre az elmúlt évben, 
és az idén 500.000 Ft támogatást nyújtott az önkormányzat. 
Tavaly önkormányzati közbenjárásra a Remondis Kft. 
további 500.000 Ft-ot adott (az idén már sajnos nem). 
Ezen kívül az önkormányzat biztosítja a sportcsarnokot az 
edzésekhez (heti 5 alkalommal), bajnoki mérkőzésekhez 
(általában kéthetente). Fizeti a fűtés, világítás, víz, szennyvíz 
költségeit, ami az előbb említettekhez hasonló (kb. 2,5 millió 
forint) összeget tesz ki éves szinten.

Belátom, az említett támogatási összeg nem sok, de ha 
figyelembe vesszük az önkormányzat költségvetését – 650 
millió Ft – és az ezt terhelő hitelállomány összegét – 570 
millió forint –, és az adósságállományát – 70 millió Ft –, 
továbbá az áthúzódó kötelezettségvállalásból adódó fizetési 
kötelezettségeinket – 72 millió Ft –, és az ebből adódó 
lehetőségeinket, azt mondhatom, hogy ez a támogatási 
összeg nem kevés!

(Csak zárójelben jegyzem meg, hogy a szigorú 
költségvetési politikánknak köszönhetően a tartozás és a 
kötelezettségvállalás összegét sikerült 1 év alatt 40 millió 
forint alá csökkenteni!)

Kérem tehát, amikor támogatási igényeiket 
megfogalmazzák, vegyék figyelembe lehetőségeinket és 
kritika esetén a tényeket! Ezen kívül tudomásul kell venni 
azt is, hogy az önkormányzat mindent nem finanszírozhat! 
Ezért az Egyesületeknek fokozni kell a saját bevételeiket is 
(tagdíjak, pártolói tagdíjak, belépőjegyek, szponzorok stb.) 
ahhoz, hogy a vállalt feladataikat teljesíteni tudják.

Ami az ifi csapat elismerését illeti: a díjátadáson személyesen 
részt vettem, és gratuláltam ehhez a csodálatos eredményhez, 
és ezennel még egyszer kifejezem őszinte elismerésemet: 
GRATULÁLOK AZ ELSŐ HELYEZÉSHEZ!

De: van a szakosztálynak vezetése, van az SE-nek 
elnöksége, vezetője, kérhette volna a honlapon való 
közzétételt, de nem tette, illetve nem tették! Nem hiszem, 
hogy ennek elmulasztását az önkormányzaton kellene 
számon kérni!

Tisztelettel:                      Krizsán József   polgármester

Szerkesztői megjegyzés: a Rákóczi Lapban szívesen tudó-
sítunk minden városunkat érintő sikerről, amennyiben 
írásban értesítést kapunk róla.
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EZ IS,  AZ IS

                                                                                                        Honnan jöttél

pApp 

A Macimúzeum Bocs D’ Art Galériájában 
2011. október 14-én nyílt meg 
Pallai Sándorné gyűjtő 
régebben használatos kórházi eszközökből készült kiállítása.
A kiállítást megynyitotta:
Jánosiné Dr. Bene Ildikó
a Hetényi Géza Kórkáz igazgató főorvosa
A kiállítás megtekinthető: 2011. december 16-ig.
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